
احمدرضا حجارزاده - در عرصه هنرهای تجسمی به عنوان 
یکی از خاص ترین رشته های هنری، از دیر باز تا امروز همواره 
نام آشنای پیشکسوتان تکرار می شد و هنرمندان جدید، کم تر 
فرصتی برای ابراز وجود و هنرنمایی در این فضا می یافتند اما چند 
سالی ا  ست نسل جوان و پرشوری از هنرمندان تجسمی به میدان 
آمده اند که با آثار هنری خود، تحســین و توجه اساتید و اهل 
فن را به هنرشان وا داشته اند. کامیار جعفری مرام، یکی از تازه 
 نفس های خوش  فکر و خلاق هنرهای تجسمی است که با آثار 
نقاشی و طراحی خود موفق شده به جامعه هنری راه پیدا بکند. 
جعفری مرام با وجودی که در سال پایانی رشته ریاضی  فیزیک 
تحصیل می کند، از چهار سالگی به یادگیری نقاشی مشغول 
شده و تا ۱۱ سالگی تکنیک های مختلفی را فرا گرفته است. او 
تاکنون در نمایشگاه های تجسمی مختلفی شرکت داشته که 
برای نمونه می توان به شرکت در نمایشگاه گروه هنری »شات« 
)گالری زرنا(، نمایشگاه »رویای کودکی من/۱ و 2« )فرهنگسرای 
نیاوران/ باغ موزه هنر ایرانی(، نمایشــگاه »جادوی رنگ ها« 
)گالری مورا(، نمایشگاه »نارون« )گالری گل های داوودی( اشاره 
کرد. همچنین این هنرمند جوان، سابقه همکاری با گروه هنری 
»ژامک« را به  عنوان طراح پوستر نمایشگاه های سندروم ماندن، 
گوشه، ارتباط، طوره، آیهان، ارحام ایران  زمین، رویای کودکی 
من، روزان، تمشیر، آوا پری، روزگار نوین، بنمای رخ، نبض هنر 
و نارون دارد. درضمن این هنرمند گرافیست، طراح دفتر طرح 
جشــنواره روز جهانی کودک نیز بوده است. به بهانه طراحی 
پوستر نمایشگاه گروهی »عمارت«، که این  روزها در خانه  موزه 
تاریخی عین الدوله برپاست، گپ وگفتی با این جوان هنرمند 

داشته ایم که در ادامه می خوانید.

شما کار هنری را با نقاشی شروع کردید و به طراحی پوستر 
و گرافیک رسیدید. طراحی چه ویژگی های بیش تری داشت 

که آن را در رشته نقاشی نیافتید؟
هنر طراحی مانند پی ساختمان است. همان  طور که یک ساختمان 

برای استوار ماندن نیاز به ستون دارد، یک نقاش هم برای موفقیت خود 
نیاز به پیش  زمینه طراحی دارد و بر اســاس تجربیات در سبک های 
مختلف به سبک مورد نظر خودش دســت پیدا می کند. من ارتباط 
خاصی به لحاظ ذهنی با طراحی به وســیله مداد دارم و ذهنیت های 
خودم را روی کاغذ می آورم. به نظرم طراحی پوستر نگاه متفاوتی به 

هنر نقاشی و طراحی است.
آیا در اجرای طراحی، تحت تاثیر هنرمندان قدیمی هستید 
یا از هنرهای معاصر پیروی می کنید یا طراحی های شما کاملًا 

خلاقانه اند؟
با احترام به تمام هنرمندان پیشکســوت با مطالعــه در آثار آنها و 

هنرمندان معاصر، من طراحی های ذهنی را ترجیح می دهم.
وقتی طراحی پوستر نمایشگاهی به شما سپرده می شود، 
ایده اجرایی را چگونه پیدا می کنید؟ از فضای آثار نمایشگاه 
الهام می گیرید یا برحسب نام نمایشگاه و احساس تان، به یک 

ایده و طراحی انتزاعی می رسید؟
به طور ثابــت نمی توانم بگویم که ایده خاصــی را دنبال می کنم. 
طراحی پوستر بستگی به موضوع یا statement )استیتمنت( مطرح 
 شده برای نمایشگاه دارد یا گاهی به نامی که برای یک نمایشگاه انتخاب 
می شود و در شکل دیگر، اگر در بنای خاصی نمایشگاه برگزار بشود، 

مثل برج آزادی یا باغ  موزه قصر و...
برای اجرای هر طراحی معمولاً تا چــه اندازه زمان صرف 
می کنید؟ و اصولا مدت  زمانی که برای طراحی یک پوستر به 

کار می گیرید، به چه عواملی بستگی دارد؟
از لحظه شروع طراحی، این کار به عواملی مثل انتخاب محتوا، تصویر 
و پیدا کردن زوج های رنگی و ایده پردازی و پس از آن تایید مدیریت 
مجموعه و مدیریت گالری بستگی دارد که حدود دو تا سه روز طول 

می کشد و بعد برای چاپ فرستاده می شود.
طراحان گرافیک و پوستر بیش تر با چه مشکلاتی روبه رو 

هستند؟
به نظر من، عواملی مانند ســرعت پایین اینترنت یا هزینه بالای 

فونت ها می تواند از مهم ترین مشکلات این رشته هنری باشند.

طراحی پوستر، از پرمصرف ترین هنرهای امروز در رشته 
هنرهای تجسمی اســت. به نظرتان نسبت به نیاز و تقاضای 
بازار در این رشته هنری، آیا بازار کار مناسبی برای همه وجود 
دارد؟ آیا دستمزدی که به طراحان گرافیک پرداخته می شود 

را منصفانه می دانید؟
بازار کار در مرحله اول بســتگی به خلاقیت طراح و ارائه کیفیت 
مناسبی از پوستر دارد. در مرحله دوم هر هنرمند باید خودش را به بازار 
کار و مکان هایی که نیازمند خدمات هنرمند هستند، مانند نمایشگاه ها، 
کارخانه ها، شرکت ها و غیره معرفی بکند که باز این  جا هم دستمزد 

طراح، بستگی به کیفیت و شهرت طراح دارد.
هدف و آرمان شــما از فعالیت در حیطه طراحی پوستر 

چیست؟
هر انسانی در طول مسیر زندگی خود باید به علایق خود فکر بکند 
و حتی در صورت داشتن امکان آنها را امتحان بکند. بعد از مدتی جهت 
علاقه شخص برای او معلوم می شود. طراحی پوستر هم یکی از علایق 

من بود و امیدوارم در این مسیر موفق بشوم.
به نظرتان آیا طراحی پوســتر باید صرفاً جنبه تبلیغاتی و 
معرفی یک کالا یا رویداد را داشــته باشد یا طراحی پوستر 

می تواند از جنبه هنری و تزیینی هم برخوردار باشد؟
بخش تبلیغاتی و اطلاع رســانی با بخش هنری و چشم  نواز بودن 
پوستر، یک اتفاق موازی است، چون پوستر در هر زمینه ای که طراحی 
بشود، در مرحله اول باید به چشم بیننده، زیبا به نظر برسد و دل نشین 

باشد.
بهترین پوستری که تا امروز طراحی کرده اید و خودتان از 

آن رضایت دارید، کدام پوستر و به چه مناسبتی بوده است؟
با توجه به نظر اساتید، پوستر نمایشگاه خطاطی طره در برج آزادی 
و نمایشگاه عمارت که اخیراً برگزار شد، از بهترین پوسترهایی بود که 

تاکنون طراحی کرده ام.
در پایان اگر حرف یا نکته ناگفته ای دارید، بفرمایید.

به عنوان آخرین حرف، بیتی از فردوسی بزرگ را یادآوری می کنم 
که می فرماید:»چو کوشش نباشد، تن زورمند/ نیارد سر از آرزوها بلند«.
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 گفت وگوی صبا با کامیار جعفری مرام
 طراح و گرافیست: 

 طراحی پوستر، نگاه متفاوتی
  به هنر نقاشی است


